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قطعا امروز برای اهالی فوتبال روز متفاوتی است و همه روزهایی که دربی 

در آن برگزار شـــده روز خاص و ماندگاری شده است. برای پی بردن به این 

موضوع می توانید یک ســـرچ ساده در مرورگر خود انجام دهید و تنها 2 

کلمه بنویسید: »تاریخچه دربی« نتایج به دست آمده را که مشاهده کنید 

متوجه می شوید تمام روزهای تقویم که در آن دربی برگزار شده تا همیشه 

در خاطره این بازی ضبط می شود و ماندگار است. به همین منوال اسم ها 

هم می توانند برای همیشه خودشان را ماندگار کنند و شاید همین موضوع 

دلیلی شده که گلزنان دربی می گویند گلزنی در این بازی مزه دیگری دارد. 

شـــاید با مرور نام گلزنان دربی به اسم هایی برخورد کنید که اصلا برایتان 

آشنا نباشد یا خیلی وقت باشد که آن را نشنیده اید، اما آنها به واسطه یک 

گل برای همیشه در حافظه هواداران دو تیم باقی می مانند چراکه فلسفه 

دربی با تمام بازی ها فرق می کند.

گاهی اوقات هم بعضی نفرات به دربی اعتبار اضافه می دهند. افرادی که 

یا بهترین بوده اند یا اولین، مثل صفر ایرانپاک که گلزن ترین بازیکن دربی 

بوده، سامره سریع ترین گل دربی را زده یا خیلی از آمارهای جالب که با یک 

جست وجوی اینترنتی قابل خواندن است. بین نفراتی که به دربی اعتبار 

دادند نمی توانیم از نام برانکو ایوانکوویچ به سادگی عبور کنیم؛ پروفسوری 

که در این سال ها قهرمانی های زیادی برای پرسپولیس به ارمغان آورد و البته 

در دربی ها هم به راحتی حاضر نبود دستش را مقابل استقلال بالا بگیرد.

از روزی که برانکو به ایران آمد و ســـکان هدایت سرخ ها را برعهده گرفت، 

مشخص بود که قرار است تحولی بزرگ در این تیم رخ دهد. آقای سرمربی 

با اینکه روزهایی اصلا خوب نتیجه نمی گرفت و تیمش آن پایین های جدول 

قرار داشـــت اما آنقدر برای هواداران پرسپولیس قابل احترام و اعتماد بود 

که کســـی به آینده او و تیمش شـــک نکرد. خیلی ها او را آلکس فرگوسن 

پرســـپولیس می دانستند و شـــاید اگر امکانات مالی سرخ ها کمی حالت 

نرمال تری داشت همین اتفاق هم می افتاد. اما آقای سرمربی رفت تا برای 

هواداران پرسپولیس یک مشت آمار و ارقام از این مربی برجای بماند و بس.

برانکو در دربی ها یک وزنه به شمار می رفت و در 9 دیداری که برابر استقلال 

روی نیمکت پرسپولیس نشست توانست 4 پیروزی، 2 شکست و 3 تساوی 

را در کارنامه اش ثبت کند. خاطره انگیزترین دیدار هم احتمالا درخاطر همه 

فوتبالی ها باشد، دیداری که شاگردان برانکو با 4 گل توانستند استقلال 

را شکست دهند و اگر بی دقتی بازیکنی مثل طارمی که یک پنالتی را هم 

هدر داد نبود، چه بسا این بازی گل های بیشتری را هم به خود می دید.

در زمان های پیش از شروع دربی یکی از تفریحات و سرگرمی های هواداران 

2 تیم خاطره بازی با چهره های دوست داشـــتنی این بازی بزرگ اســـت. 

خواندن و شـــنیدن صحبت های افراد چهره و دیدن آنها می تواند لحظات 

خوشـــی را برای آنهـــا فراهم کند. به همین منظور طی چند روز گذشـــته 

تلاش کردیم گفت وگویی اختصاصی با پروفسور سرخ ها که یکی از همین 

چهره های ماندگار است انجام دهیم که البته در این بین نباید از پیگیری 

و کمک رضا چلنگر چشم پوشـــی کرد. آنچه در ادامه می خوانید ماحصل 

گفت وگوی »فرهیختگان« با سرمربی تیم ملی عمان است.

می دانیم که درگیر امور تیم ملی عمان هستید اما برای هواداران پرسپولیس 

هیچ چیزی جذاب تر از صحبت های شما نیست.

من هم خیلی خوشـــحال می شوم که می بینم چنین حسی نسبت به من وجود 

دارد. گاهی باید به نشانه ها اعتماد کرد. ما در عمان دسترسی مان به اپلیکیشن 

واتساپ بسیار سخت است اما ظاهرا شما در اولین تماس توانستید برای گفت وگو 

روی خط بیایید و این همان نشانه ای است که من به آن اشاره کردم.

شـــما یکی از مربیان موفق دربی هستید که برد، باخت و تساوی را در این 

دیدار تجربه کرده اید اما دربی حذفی را تجربه نکرده اید. به نظر شـــما چه 

تفاوتی بین دربی لیگ و حذفی وجود دارد؟

وقتی که شما در خلال لیگ یک دربی را پشت سر می گذاری باید به این بازی به 

چشم بخشی از یک دوی ماراتن نگاه کنی. یعنی هنوز شما یک مسافت طولانی 

را تا پایان لیگ داری و می توانی با حساب گری ها و نقشه کشی ها، تاکتیک هایی 

را کـــه در آن مقطع از لیگ درنظر داری پیـــاده کنی. اما آیا این فرصت در بازی 

حذفی هم به شما داده می شود؟ 

قطعا نه و به همین دلیل بازی های حذفی را بازی اشتباهات می نامند.

حـــالا من می خواهم یک نام جدید روی آن بگـــذارم. این بازی مثل دوی 100 

متر می ماند. در دوی 100 متر باید با تمام توان و قدرت اســـتارت بزنی و خیلی 

مسئولانه بازی کنی تا بتوانی زودتر از سایر رقبا خودت را به خط نهایی برسانی. 

شـــما حتما به خاطر می آورید که ما در اصفهـــان و در همین مرحله نیمه نهایی 

مقابل سپاهان دیدار کردیم. ما در آن بازی با اینکه هجومی بازی کردیم اما هر 

بازیکنی در آن بازی وظایف خود را به نحو احسن انجام می داد و البته این را هم 

بگویم که شناخت کافی از تفکرات یکدیگر باعث شد با کمترین اشتباه آن بازی 

را به نفع خودمان تمام کنیم.

حالا در شـــرایط فعلی که قطعا از آن اطلاع دارید شـــرایط کدام تیم را بهتر 

می بینید و شـــانس کدام تیم را برای رســـیدن به فینال جام حذفی بیشتر 

می دانید؟

به هیچ عنوان دربی حســـاب و کتاب ندارد. برای نتیجه گرفتن در این بازی باید 

یک سری فاکتورها داشته باشید اما با داشتن همان فاکتورها هم نمی توان به طور 

قطعی گفت فلان تیم برنده اســـت. در ابتدا بایـــد دید در آن روز برگزاری دربی 

وضعیت تیمی در چه شـــرایطی قرار دارد که این خودش موضوع مهمی اســـت. 

در آن لحظه باید دید بازیکن از لحاظ پیاده سازی مهارت ها در چه وضعیتی قرار 

دارد و اینکه بازیکنان 2 تیم در چه شرایط روحی و روانی قرار دارند و بسیاری از 

نکات دیگر در نتیجه این بازی تاثیرگذار است.

پس شـــما از حالا شانسی را برای هیچ تیمی قائل نیستید که برنده دربی 

باشد.

به هیچ وجه شانس از پیش تعیین شده ای را نمی توان برای تیمی متصور شد. به نظر 

من شـــرایط برای هر 2 تیم برای رسیدن به فینال برابر است. در همه بازی های 

دربی تیم ها با هر شـــرایطی که پیش از آن داشـــته باشند شانس برای هر 2 تیم 

برابر است و این بازی فلسفه خاص خودش را دنبال می کند.

یعنی پرسپولیسی را که با اختلاف 14 امتیازی قهرمان لیگ برتر هم شده 

نمی توان دارای شانس بیشتری دانست؟

خیر. حتی پوکر قاطعانه پرسپولیس هم نمی تواند پیروزی شان در دربی را قطعی 

کند و پرسپولیس هم نیاز دارد که یک سری از این فاکتورها و پارامترها را داشته 

باشـــد. نقش کادرفنی پرسپولیس و احساس مســـئولیت بازیکنان می تواند در 

کسب پیروزی تاثیرگذار باشد.

کدام دربی که شما حضور داشتید برایتان خاطره انگیزتر است؟

من می خواهم به دربی ســـال 94 اشـــاره کنم که تازه تیم را دست گرفته بودم و 

وضعیت تیم در جدول خیلی بد بود و اصلا ما را به عنوان کاندیدای ســـقوط به 

لیگ یک می شـــناختند اما در این بازی توانستیم با تک گل علیپور استقلال را 

شکست دهیم که برای هواداران ما در آن شرایط بسیار شیرین و دلچسب بود.
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برانکو ایوانکوویچ در گفت وگو با »فرهیختگان«: بازی امشب مثل دوی 100 متر است

وزی  در دربی نیست پوکر  پرسپولیس ضامن پیر
هر 2 تیم برای رسیدن به فینال شرایط برابری دارند

اتفاقی که برســـر انتخاب داور دربی به وجود آمد یک 

بحـــران عجیب بود که در 40 ســـال حضور در داوری 

ندیدم. این بحران نشان داد اختلاف بزرگی بین کمیته 

و دپارتمان داوری وجود دارد و به نظر من بعد از شـــروع 

مسابقات مسئولان فدراسیون فوتبال به خصوص شخص 

بهاروند بایـــد از بین اینکه تصمیم گیری در دســـتان 

صفیری باشد یا دپارتمان داوری انتخاب خود را انجام 

دهد؛ با این حال بعد از یک جنجال عجیب در چیدمان 

داوری از رضا کرمانشاهی به محمدحسین زاهدی فر و 

از محمدحسین زاهدی فر به پیام حیدری، نهایتا داور 

دربی معرفی شد. این درحالی است که این قضاوت هم 

می تواند به نوعی برای حیدری یک افتخار تلقی شود و 

هم نوعی فرصت برای او باشد و ازسوی دیگر می تواند 

این سوت، یک ســـوت خطرناک برای او به شمار برود، 

البته در این میان می توان چند توصیه را برای قضاوت 

بهتر به حیدری داشت.

اول اینکـــه از نظـــر روانی و اعتمادبه نفـــس او باید در 

بالاترین حد خودش باشـــد. پیام حیدری می داند اگر 

این بازی را خوب ســـوت بزند و عدالت را رعایت کند با 

توجه به شرایط ســـنی ای که دارد شاید رکورد محسن 

ترکی را که الان رکورددار قضاوت در تاریخ دربی  هاست 

بشکند و بازهم در آینده به او اعتماد شود. نکته بعدی 

همـــکاری داور با کمک هایش اســـت و یک کار تیمی 

خوب و آمادگی بدنی مناســـب و ازسویی فاصله خوب 

با صحنه های حساس بازی به خصوص نزدیک بودن به 

محوطه جریمه می تواند تعیین کننده و بهترین ســـلاح 

برای او باشد.

داوری که خودش هم شـــغلش ورزشی است، چراکه او 

رئیس ورزش شهر همدان است و با توجه به فاکتورهایی 

کـــه دارد و با 1۷ قضاوتی که در لیگ برتر کرده، اکنون 

رکورددار قضاوت امسال به شمار می رود و جزء دو داوری 

است که در تمامی قضاوت های این فصلش هیچ گونه 

اشتباه تاثیرگذار نداشته و حتی در انتخاب بهترین داور 

سال توسط شبکه ورزش، جزء 3 داور برتر ایران شناخته 

شده است؛ می داند که انتظار بالایی برای قضاوت خوب 

و عادلانه از وی در این دیدار وجود دارد. بنابراین حیدری 

باید خوب در زمین مسابقه بدود و خوب تشخیص دهد 

و ازسوی دیگر سعی کند زود دست به کارت نشود و در 

این دیدار هم اشتباه تاثیرگذار نداشته باشد.

برخـلاف اینکـه می گوینـد دربـی مثـل دیدارهای دیگر 

اسـت پـس از 40 سـال تجربـه می گویـم ایـن بـازی بـا 

همـه مسـابقات دیگـر فـرق دارد. در این بـازی داور هم 

باید احسـاس داشـته باشـد و هم قانونمند باشد. شاید 

خیلی ها فکر کنند چون تماشـاگر در ورزشـگاه نیسـت 

پـس کار قضـاوت داور خیلـی راحت تـر اسـت امـا اتفاقا 

مـن می گویـم چـون تماشـاگر در ورزشـگاه نیسـت کار 

داور هـم از نظـر قضـاوت سـخت تر اسـت و هـم اینکـه 

حرکاتـش بیشـتر زیـر ذره بیـن قـرار می گیـرد، چراکـه 

داور در این بازی با توجه به شـرایط ورزشـگاه می تواند 

نفس  هـای بازیکنـان را هم بشـنود. بنابرایـن، این بازی 

می توانـد یـک سـکوی پرتـاب بسـیار خـوب بـرای پیـام 

حیـدری بـرای رسـیدن بـه اوج داوری در سـطح آسـیا 

و جهان باشـد.

نکته قابل توجه درمورد پیام حیدری این است که او جزء 

اولین مدیران شهری بود که هنگام شیوع کرونا و با توجه 

به آن شـــرایطی که وجود داشت نیمه شب ها با هزینه 

شخصی اش به محله های فقیرنشین همدان سرزده و 

در محل سکونت افراد کم برخوردار و کم بضاعت تا صبح 

درهای خانه ها و محله های آنها را ضدعفونی می کرد. 

بنابراین او آدمی اســـت که از لحاظ مســـائل اعتقادی 

فردی قابل قبول به شمار می رود که در یک شهر بزرگ 

به عنوان نفر اول مدیریت ورزش شهر انتخاب می شود. 

حیدری جوان تحصیلکرده ای است که به خاطر داوری، 

کلاس دکتری دانشـــگاه آزاد را از دست داد و به خاطر 

شـــغلش نتوانست به تهران بیاید درحالی که الان باید 

در ترم 3 مقطع دکتری در تهران تحصیل می کرد. اما او 

عاشق داوری است و شخصیت خوب و دوست داشتنی 

دارد و در اکثر بازی ها با رفتار خیلی خوبی که داشـــته 

و از خود نشان داده بازیکنان نیز به او اطمینان دارند. 

بنابراین پیـــام حیدری باید از این اطمینان بازیکنان و 

تیم ها و اعتماد کمیته داوران بهترین استفاده را ببرد و 

ســـعی کند مسئولان کمیته داوران کشور و به خصوص 

شـــخص صفیری را که پای او ایستاد تا او در این دربی 

سوت بزند، سر بلند کند.

تیم های فوتبال استقلال و پرسپولیس از مرحله نیمه نهایی 

رقابت های جام حذفی درحالی امشب به مصاف هم خواهند 

رفـــت که آبی ها ســـه مهره کلیدی خود در خـــط دفاعی را 

به همراه ندارند و این درحالی است که علی کریمی هافبک 

میانی این تیم بعد از مصدومیت اخیر خود تازه به شـــرایط 

مســـابقه بازگشته و همین مورد چه بســـا تبدیل به پاشنه 

آشیل استقلالی ها شـــود، هرچند این تیم با کسب عنوان 

نایب قهرمانی و ســـهمیه رقابت های لیگ قهرمانان آســـیا 

از لحـــاظ روحی و روانی درشـــرایط خوبی قرار دارد و همین 

موضوع می تواند به نوعی امیدواری برای کسب یک پیروزی 

دلگرم کننده برای هواداران این تیم در دیدار امشـــب تلقی 

شـــود. از سوی دیگر سرخ ها بعد از کسب عنوان قهرمانی 

برای ادامه رقابت های لیگ کمی بی انگیزه شـــده و در چند 

دیـــدار نتیجه لازم را نگرفتند، با این حال این تیم هم با یک 

پیروزی پرگل در هفته پایانی لیگ بعد از کسب پوکر قهرمانی 

با توجه به اینکه همـــه نفرات را در اختیار دارد، حالا از یک 

شرایط ایده آل برای دیدار امشب برخوردار است. درخصوص 

شـــرایط این دیدار و اینکه چقدر استقلال برای پیروزی در 

این مسابقه شانس دارد دقایقی سراغ هافبک میانی اسبق 

این تیم رفتیم و در این باره با او همکلام شدیم. گفت وگوی 

»فرهیختگان« با حســـین کاظمی را کـــه به تازگی به عنوان 

دستیار پرویز مظلومی در تیم ملی جوانان نیز انتخاب شده 

است، در ادامه می خوانید.

 درباره بازی امشـــب چـــه نظری دارید؟ بـــا این توضیح که 

3 مهره کلیدی اســـتقلال در خط دفاعی به بازی نخواهند 

رســـید، اما پرسپولیس به نظر می رسد با همه نفراتش راهی 

دیدار خواهد شد. 

در هر صورت با توجه به اینکه نفرات خط حمله استقلال بازیکنان 

قابل و خوبی به شمار می روند، می توان توقع داشت که یک بازی 

خوب را امشب از این تیم شاهد باشیم. البته درمجموع انتظار یک 

دربی مهیج را به شخصه دارم؛ هم از این جهت که دو تیم بتوانند 

یک بازی تهاجمی را انجام دهند تا آنهایی که این مسابقه را تماشا 

می کنند از آن لذت ببرند و هم از این جهت که بازی پرگلی را شاهد 

باشیم. من فکر می کنم این دربی از آن دست مسابقاتی باشد که 

گل های زیادی در آن به ثمر می رسد و یک بازی دیدنی خواهد بود. 

طی تاریخ 2 تیم پیش از این فقط 3 بار در جام حذفی مقابل 

هم صف آرایـــی کردند. آیا شـــرایط در حذفی ها با برگزاری 

مسابقاتی مثل لیگ متفاوت است؟ 

اتفاقا چنین شـــرایطی را در گذشته و در یک سال که استقلال 

قهرمان لیگ شـــده بود به شـــخصه تجربه کردم. درواقع در آن 

فصل تیم ما قهرمان شـــده و شرایط به گونه ای بود که  انگیزه لازم 

برای ادامه رقابت های جام حذفی را نداشتیم، ولی فکر می کنم 

امســـال هر دو تیم از  انگیزه بالایـــی برخوردارند تا به فینال جام 

حذفی برسند و نیم نگاهی هم به قهرمانی داشته باشند. در هر 

صورت فکر می کنم شرایط به گونه ای است که می توانیم منتظر 

یک بازی زیبا و جذاب باشیم. 

به خاطر عملکرد خوب استقلال در هفته های اخیر این تیم 

از لحاظ روحی و روانی شـــرایط خوبی دارد و از ســـوی دیگر 

پرسپولیس به خاطر پوکر قهرمانی شرایطش بسیار ایده آل 

است. فکر می کنید این اتفاقات در دیدار امشب درنهایت 

از لحاظ روحی و روانی به نفع کدام تیم می شود؟

یک حرف کلیشه ای وجود دارد که گفته می شود دربی هیچوقت 

ربطی به این شرایطی که گفتید ندارد و دو تیم این انگیزه را دارند 

که مســـابقه امشب را فارغ از هر وضعیتی که دارند به سود خود 

به پایان برسانند. در هر حال دربی یک جنگ به شمار می رود 

که هـــم در داخل زمین جریـــان دارد و هم از جهاتی 

می تواند برای فصل آینده این دو تیم و حضور در ادامه 

رقابت های آسیایی یک مسابقه حساس باشد. از لحاظ 

روحـــی و روانی نیز از آنجا که تیم برنده تا مدت ها در 

اوج قرار می گیرد، بازیکنان هر دو تیم استقلال و 

پرسپولیس تحت هرشرایطی می خواهند این 

دیدار را به سود خود تمام کنند. همین عوامل 

باعث می شوند شرایط گذشته و اتفاقاتی 

که رخ داده اند برای آنها مهم نباشـــند و 

مطمئنا هر دو تیم می آیند تا نتیجه بازی 

را به سود خود رقم بزنند. به هرحال این 

بازی برای هواداران هم بسیار مهم است 

و از آنجا که نتیجه اش حتی از قهرمانی 

هم برای آنها با اهمیت تر است، بازیکنان 

هم به این موضوع واقفند و می خواهند 

تحت هر شرایطی این بازی را ببرند. 

درباره نیمکت های 2 تیم هم صحبت کنید. 2 تیم با هدایت 

گل محمـــدی و مجیدی در بازی برگشـــت لیگ برتر مقابل 

هم بازی کردند و چه بســـا از این جهت دست شان برای هم 

رو شده باشد. 

خوشـــبختانه روی نیمکت دو تیم دو مربی از نسل جدید حضور 

دارند که تفکرات شان به گونه ای است که در هر بازی می توانند 

سیســـتم تیم خود را نسبت به برنامه ها و تفکری که دارند، تغییر 

دهند. شـــرایط فوتبال امروز تغییر کرده و کادر فنی می تواند در 

هر دقیقه از بازی بسته به نوع بازی حریف روش خود را برای بازی 

تیمش تغییر دهد، شـــاید اینکه می گویند دست شان رو شده، 

برای فوتبالی ها حرف جالبی نباشد، چون معتقدم فوتبال امروز 

به نوعی تبدیل به فریب حریف شده است؛ چه در نوع چیدمان 

تیم ها و چه در زمین مســـابقه و سایر موارد مربوط به آن، ازجمله 

مدل حرکت بازیکنان و ســـاختار و شکل گیری آنها در زمین. در 

هـــر صورت باید یک فریب در کارتان باشـــد تا بتوانید حریف را 

به اشتباه بیندازید و به گل برسید و درنهایت پیروز شوید. بنابراین 

فکر می کنم از این جهت ســـرمربیان دو تیم برای بازی امشـــب 

سورپرایزهایی داشته باشند. 

خبر خوب برای هواداران استقلال این است که علی کریمی 

به دربی می رسد؛ بازیکن هم پستی شما که این روزها حرف 

اول را در میانه میدان برای آبی پوشان می زند. در این خصوص 

چه صحبتی دارید؟

به هرحال کریمی این روزها در خط میانی به قول معروف عصای 

دست فرهاد است و برخلاف روزهایی که از او انتقادات زیادی 

می شد، فکر می کنم خیلی خوب کار می کند؛ به خصوص در 

روزهای پایانی فصل بســـیار خوب بازی کرده و به نظرم علی 

بهترین بازیکن لیگ ما بوده است. برهمین اساس نیز 

وقتی یک مربی چنین مهره هایی را داشته باشد، 

می تواند افکار تاکتیکی خود را بهتر پیاده کند. 

فکر می کنید که وسط زمین استقلال بهتر 

است یا پرسپولیس؟

شرایط بازیکنان لیگ ما درمجموع به گونه ای 

اســـت که با هم چندان تفاوت ندارند، اما این 

شرایط روحی و روانی یک بازیکن است که می تواند 

در یک برهه  زمانی تعیین کننده باشد که در آن روز 

شرایط یک بازیکن بهتر باشد یا مربی در سطح 

بالایی آنها را نگه دارد. 

این بازی فرق دارد، قضاوتش هم احساس می خواهد هم قانون مندی

دربی می تواند برای حیدری سکوی پرتاب باشد

کاظمی در گفت وگو با »فرهیختگان«: دربی امشب سورپرایزها و گل های زیادی دارد

کریمی بهترین بازیکن لیگ و عصای دست فرهاد است

علی خسروی
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